

Вестник Дипломатической академии МИД России. Россия и мир

ISSN 2410-2415

Периодичность выхода — 4 раза в год.

Научный периодический журнал «Вестник Дипломатической академии МИД России. Россия и мир» издается Дипломатической академией Министерства иностранных дел России с сентября 2014 г. Публикуется ежеквартально. Входит в Перечень рецензируемых научных изданий, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук, рекомендованный Высшей аттестационной комиссией (ВАК) при Минобрнауки России (вступил в силу 1 декабря 2015 г.). Журнал включен в Российский индекс научного цитирования (РИНЦ).

Цель журнала — публикация материалов по специальности: «исторические науки и археология», «экономические науки», «политология».

Журнал рассчитан на профессиональных исследователей, аналитиков, практиков в области международных отношений и мировой экономики, а также широкий круг читателей, интересующихся российской и зарубежной внешней политикой.

Подписка

Подписку на журнал «Вестник Дипломатической академии МИД России. Россия и мир» можно оформить в почтовых отделениях на территории Российской Федерации. Подписной индекс в «Объединенном каталоге. Пресса России. Газеты и журналы» на 2-е полугодие 2018 г. – 94182.

Редакционная коллегия

Жильцов С.С. — главный редактор, д.п.н.
Аникин В.И. — д.э.н.
Гаврилова С.М. — к.и.н.
Годованюк К.А. — к.п.н.
Иванов О.П. — д.п.н.
Каширина Т.В. — д.и.н.
Кукарцева М.А. — д.ф.н.
Липкин М.А. — д.и.н.
Маслакова-Клауберг Н.И. — к.п.н.
Мастепанов А.М. — д.э.н.
Мозель Т.Н. — д.п.н.
Неймарк М.А. — д.и.н.
Ногмова А.Ш. — к.п.н.
Развин П.А. — к.э.н.
Рудов Г.А. — д.п.н.
Сидорова Н.П. — к.п.н.
Чудодеев А.Ю. — к.и.н.
Юнгблюд В.Т. — д.и.н.

Адрес редакции:

119021, г. Москва, ул. Остоженка, д. 53/2,
стр. 1
Дипломатическая академия МИД России
www.dipacademy.ru

Адрес электронной почты:

vestnikdipacademy@yandex.ru

Издатель:

Дипломатическая академия МИД России
119021, г. Москва, ул. Остоженка, д. 53/2,
стр. 1
www.dipacademy.ru

Издание зарегистрировано Федеральной службой по надзору в сфере связи, информационных технологий и массовых коммуникаций (Роскомнадзор), регистрационный номер ПИ № ФС77-56911 от 30 января 2014 г.

Авторские права на публикуемые материалы принадлежат редакции журнала и авторам статей. Позиция редакции не обязательно совпадает с мнением авторов. Перепечатка материалов без разрешения редакции запрещена. При использовании материалов ссылка обязательна.

© Дипломатическая академия МИД
России, 2018

© Оформление. ООО «ИТК «Дашков и К°»,
2018

СОДЕРЖАНИЕ

МИРОВАЯ ПОЛИТИКА И МЕЖДУНАРОДНЫЕ ОТНОШЕНИЯ

| | |
|--|----|
| <i>Бажанов Е.П.</i> Роль Китая в мире и политика России | 6 |
| <i>Руднева А.О.</i> Форсирование экономического развития России в условиях современных вызовов и угроз. | 18 |
| <i>Костикова А.А., Спартак С.А.</i> Партнерство государства и бизнеса в международных отношениях | 32 |

РЕГИОНАЛЬНЫЕ ПРОБЛЕМЫ

| | |
|---|-----|
| <i>Ногмова А.Ш.</i> Формы и стратегии международного сотрудничества приграничных регионов Российской Федерации | 50 |
| <i>Сидоров Д.А., Бойков С.С.</i> О правоэкстремистских настроениях в современной Германии | 60 |
| <i>Годованюк К.А.</i> Брекзит как ключевой фактор британской политической жизни | 71 |
| <i>Тутаева Н.И.</i> Политические аспекты участия России в ФАО | 85 |
| <i>Дониц Т.Г.</i> Эволюция стратегии Европейского союза в отношении стран «Восточного партнерства». | 96 |
| <i>Алексамян Л.М.</i> Вопрос репатриации турок-месхетинцев в контексте турецко-грузинских отношений | 108 |
| <i>Живора Л.И.</i> Территориальные споры в Восточно-Китайском море и другие проблемы в свете китайско-японских отношений | 117 |
| <i>Шангараев Р.Н.</i> Курдский вопрос во внешней политике Турции на Ближнем Востоке | 127 |
| <i>Павлова В.Ю.</i> Внешняя политика Иордании в условиях сирийского кризиса . . . | 136 |
| <i>Боровский Ю.В.</i> Препятствия на пути экспорта российских энергоносителей: конкуренция или соперничество | 148 |

ИСТОРИЯ И РЕЛИГИЯ

| | |
|---|-----|
| <i>Шутов А.Д.</i> Русские и финно-угорские народы России | 158 |
| <i>Пономарев М.В.</i> Уроки Пражской весны: чехословацкий кризис 1968 года в ретроспективе истории мирового социализма | 173 |

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

| | |
|---|-----|
| <i>Мосолова Д.О.</i> Образ Н.Е. Бажановой – вдохновение для молодых ученых (Рецензия на корейское издание книги «Светлый мир Натальи Бажановой») . . . | 189 |
| К сведению авторов | 197 |

The Herald of the Diplomatic Academy of the MFA of Russia. Russia and the World

ISSN 2410-2415

Periodicity of issue — 4 times per year.

Academic periodic journal «The Herald of the Diplomatic Academy of the MFA of Russia. Russia and the World» is published by the Diplomatic Academy of the Ministry of Foreign Affairs of Russia since September, 2014 r. It is published quarterly. It is included in the List of the Russian reviewed academic journals in which the main scientific results of the dissertations for the bestowing of the academic degrees of doctors and candidates of sciences are to be published as recommended by the Supreme Attestation Commission (VAK) under the RF Ministry of Education and Science (came into force on December 1, 2015. The journal is included in the Russian Science Citation Index (RSCI).

The mission of the journal is to publish materials on the specialties: «historic sciences and archeology», «economic sciences», «political science», as well as to hold «round tables».

The journal is designed for professional researchers, analysts and practical experts in the field of international relations and a wide range of readers interested in external policy of Russia and foreign countries.

Subscription

Subscription to the journal «The Herald of the Diplomatic Academy of the MFA of Russia» may be registered at the post offices in the territory of the Russian Federation. The subscription index in «The Consolidated Catalogue. Press of Russia. Newspapers and Journals» for the 2nd half of 2018 r. – 94182.

Editorial Board

Sergey Zhiltsov — Editor-in-Chief, DSc (Political Science)
Vladimir Anikin, DSc (Economics)
Svetlana Gavrilova, PhD (History)
Kira Godovanyk, PhD (Political Science)
Oleg Ivanov, DSc (Political Science)
Tatiana Kashirina, DSc (History)
Marina Kukartseva, DSc (Philosophy)
Mikhail Lipkin, DSc (History)
Natalya Maslakova-Klauberg, DSc (Political Science)
Alexey Mastepanov, DSc (Economics)
Tatiana Mozel, DSc (Political Science)
Mark Neimark, DSc (History)
Adelina Nogmova, PhD (Political Science)
Petr Razvin, PhD (Economics)
Georgy Rudov, DSc (Political Science)
Nadezhda Sidorova, PhD (History)
Alexander Chudodeev, PhD (History)
Valery Yungblud, DSc (History)

Address:

53/2, 1, Ostozhenka ul., Moscow, 119021, Russia
Diplomatic Academy, MFA, Russia
www.dipacademy.ru

E-mail address:

vestnikdipacademy@yandex.ru

Publisher:

Diplomatic Academy, MFA, Russia,
53/2, 1, Ostozhenka ul., Moscow, 119021, Russia
www.dipacademy.ru

Federal Service for Supervision in the Sphere of Telecommunication, Information Technologies and Mass Communications (Roskomnadzor).

Reg.No. ПИ № ФС77-56911 of January 30, 2014

The copyrights on the published materials belong to the editorial staff of the journal and the authors of the articles. The position of the editorial staff does not necessarily coincide with the authors' opinion. Reprinting of the materials without the consent of the editorial staff is forbidden. References are mandatory when the materials are used.

© Diplomatic Academy, MFA, Russia, 2018

© Page make-up: Publishing and trading Corporation «Dashkov & Co.», 2018

CONTENTS

WORLD POLITICS AND INTERNATIONAL RELATIONS

| | |
|--|----|
| <i>Evgeny Bazhanov.</i> China's role in the world and Russia's policy | 6 |
| <i>Anastasiya Rudneva.</i> Speeding up of economic growth of Russia in the conditions of modern challenges and threats | 18 |
| <i>Anna Kostikova, Sergey Spartak.</i> State and business partnership in international relations | 32 |

REGIONAL PROBLEMS

| | |
|--|-----|
| <i>Adelina Nogmova.</i> The forms and strategies of international cooperation of the Russian Federation's border regions | 50 |
| <i>Dmitry Sidorov, Semyon Boykov.</i> To the issue of the right-wing extremist attitudes in contemporary Germany | 60 |
| <i>Kira Godovanyuk.</i> Brexit as the key factor of British political life | 71 |
| <i>Natalia Tutaeva.</i> Political Aspects of Russia's Participation in the FAO Activities | 85 |
| <i>Tatiana Donich.</i> Transformation of the EU Strategy towards «Eastern Partnership» countries | 96 |
| <i>Larisa Aleksanyan.</i> The issue of repatriation of Meskhetian Turks in the context of Turkish-Georgian relations | 108 |
| <i>Larisa Zhivora.</i> Territorial disputes in the East China Sea and other problems in the light of China-Japan relations | 117 |
| <i>Ruslan Shangaraev.</i> Kurdish issue in Turkey's foreign policy in the Middle East | 127 |
| <i>Vera Pavlova.</i> Foreign policy of Jordan in the conditions of the Syrian crisis | 136 |
| <i>Yury Borovsky.</i> Hurdles hampering Russia's oil and natural gas exports: competition or rivalry | 148 |

HISTORY AND RELIGION

| | |
|--|-----|
| <i>Anatoly Shutov.</i> Russian and Finno-Ugric peoples of Russia | 158 |
| <i>Michail Ponomarev.</i> Lessons of the Prague Spring: Czechoslovak Crisis of 1968 in the retrospective of the history of world socialism | 173 |

ACADEMIC LIFE

| | |
|--|-----|
| <i>Daria Mosolova.</i> Natalia Bazhanova – a Muse for the Young Scientists (The review of the Korean edition of the book «Natalia Bazhanova: A Radiant Life») .. | 189 |
| Notice to the authors | 197 |